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ELŐSZÓ 

A Budapest Régiségei XXIV. kötete nemcsak formájában, de tartalmában is eltér az elő­
zőktől. Két-két szöveg és ugyancsak két-két rajz, illetve fotó kötetben adjuk közre: Óbuda, 
Pest és Vár-i kutatásainkat. 

Óbudán az elmúlt három évben team-rendszerben folyt a kutatás egész éven át, megsza­
kítás nélkül. Az ásatok a nagy lakótelepek és ipari övezetek épitési programjához igazodva 
Óbudának minden lényeges pontját feltárták, egyeztetve a tudományos érdekeket az élet dik­
tálta gyors épitkezések ritmusával. Az ásatások eredményeit az eddigi gyakorlattól szokatlan 
módon - terep munka közben, hiszen jelenleg is folytatódnak az ásatások - nyers formában 
adják közre, hogy megindulhasson a tudományos elemző munka. Mind a terepmunkában, mind 
a feldolgozásban helyet kaptak a Budapesti Történeti Múzeum legfiatalabb, az egyetemről 
most elindult régészei éppenugy, mint a gazdagabb szakmai gyakorlattal rendelkező kutatók. 

Miután a budai Vár különálló kutatási terület, az itt folyt feltárásokat a gótikus szobor­
leletekkel együtt külön kötetben jelentetjük meg, közzétéve a feltáró régész véleményét, hogy 
az anyag publikációs formában is közkinccsé váljon és itt is megindulhasson a tudományos 
vita. 

A Szerkesztő Bizottság 
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PREFACE 

Volume 24 of Budapest Régiségei (The Antiquities of Budapest) differs from the preceding 
ones not only in form, but in content as well. The results of our research conducted at 
Obuda, Pest and the Buda Castle are published in four volumes, two text volumes and two 
volumes of drawings and plates. 

During the past three years , research at Obuda was conducted in the form of team­
work all year round, without interruption. Adjusting themselves to the programs of build­
ing of the large housing estates and industrial districts, the excavating archeologists open­
ed up all important points of Obuda, reconciling the scientific interests with the rapid pace 
of the works of construction as dictated by modern life. As compared with the practice 
followed up to now they publish the results of the excavations in an unusual way - in the 
course of fieldwork, since the excavations are under way even at present - in rough form, 
so that the work of scientific analysis may begin. Both in the field-work and in the elabora­
tion the youngest archaeologists of the Historical Museum of Budapest, freshly graduated 
from the university have taken part - just as the researchers of greater professional-ex­
perience. 

Since the Buda Castle is an independent field of research, the results of the excavations 
conducted there will be published in a separate volume including the report on the Gothic 
statue finds, and setting out the opinion of the archaeologist who uncovered them also so 
that the material may become public property also in the form of a publication, and scien­
tific debate may begun also in this respect. 

The Editorial Board 





П Р Е Д И С Л О В И Е 

XXIV том "Budapest Régiségei" /Древности Будапешта/ не только по форме, но 
и по содержанию отличается от предыдущих. Текст результатов наших исследова­
ний в Обуде,Пеште и Замковой горе содержится в четырех томах^и в четырех томах 
даются иллюстрации: рисунки и фотографии. 

За последние три года исследования в Обуде проводились по группам. Иссле­
дования велись без перерыва. Раскопками в Обуде, приуроченными к программе 
строительства крупных жилых кварталов и промышленных районов, были вскрыты 
все наиболее значительные исторические объекты, согласовав тем самым научные 
цели с быстрыми темпами строительства. Результаты издаются в доселе необычной 
форме в период самих работ /поскольку раскопки ведутся и в настоящее время/ в 
необработанном, сыром виде, чтобы открылся доступ к их подробному изучению. И 
в археологических раскопках, и в обработке материала принимают участие как 
самые молодые сотрудники Будапештского Исторического Музея, только что окон­
чившие университет археологи, так и исследователи, обладающие более богатым 
опытом. 

Поскольку Замковая гора в Буде представляет отдельно стоящую исследова­
тельскую область, результаты раскопок, проведенных здесь, вместе с открытыми 
здесь готическими статуями мы издаем в отдельном томе, предлагая также внима­
нию концепцию руководителя раскопок, обнаружевшего памятники, с тем, чтобы 
этот материал в опубликованном виде стал народным достоянием и предметом 
серьезных дискуссий. 

Редколлегия 


